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 ميلخص

اللغة العربية في تعليم  طلبب اء الثواب ك العقاب لحافزتطبيق إعط‌"البحث العلمي بالدوضوع  
اجونج للعاـ الدراسي  تولونج وؿبجمسومبتَ بالددرسة الدتوسطة الإسلبمية سلطاف اجونج  ٛالفصل 
، قسم تعليم ٕٕٕٕٕٕٓٔٓٓٙٔرقم القيد  الذم كتبتو محمد رسواف نور كاحد، "ٕٕٗٓ/ٖٕٕٓ

اللغة العربية، كلية التًبية كالعلوـ التعليمية بالجامعة السيد علي رحمة الله الإسلبمية الحكومية تولونج 
 ، برت الإشراؼ الأستاذ الدكتور الحاج اماـ فؤدم الداجستتَ.ٕٕٗٓاجونج.، 

 العربية. الثواب ك العقاب، حافز تعليم اللغة الكلمات الإشارية:
بناء من الافز الحمن خلبؿ إعطاء ، عربية فعالةاللغة ام يتعلاللتحقيق عملية خلفية البحث:  

تطبيق ، فإف م اللغة العربيةيتعلالالطلبب في  ك حماس نشاطاللتعظيم كتشجيع . الدعلم إلى الطلبب
لددرسة الدتوسطة الإسلبمية بااللغة العربية  الدعلم الإستًاتيجي من بتكارلإا وى ابكالعق الثواب إعطاء

عملية النشاطنا في  ك حماساحتى يكوف الطلبب أكثر  اجونج سلطاف اجونج سومبتَغمفوؿ تولونج
كاف الثواب ك   يدة.الجالتعليمية نتائج الالحصوؿ على  برقيق أىداؼ التعليم ك م حتى يتمكنوا منيالتعل

. لدم يقصد الباحث اف يعمل إجراء لعقاب شجيعا حل الدشكلبت التعليمية في شخصية الطلببا
ليبحث الحقائق  الددرسة الدتوسطة الإسلبمية سلطاف أجونج سومبرغمفوؿ تولونج أجونجالبحث في  

 عن إعطاء الثواب ك العقاب في تعليم اللغة العربية عميقا.
 م اللغةيعملية تعلفي  لثواب كالعقابا كيف انواعلدعرفة  ( ٔأىداؼ من ىذا البحث ىي ) 
( ٕ. )صلطاف اجونج سومبتَغمبوؿ تولونج اجونجالإسلبمية  الدتوسطةبالددرسة  ٛ الفصلعربية في ال

 الدتوسطةبالددرسة  ٛ الفصلاللغة العربية في إعطاء الثواب ك العقاب في تعليم عملية لدعرفة كيف 
واب الث إعطاء كيف تأثتَلدعرفة  ( ٖ. )صلطاف اجونج سومبتَغمبوؿ تولونج اجونجالإسلبمية 

صلطاف اجونج الإسلبمية  الدتوسطةبالددرسة  ٛ الفصلاللغة العربية في لتحفيز تعليم طلبب كالعقاب 
 .سومبتَغمبوؿ تولونج اجونج

منهجية البحث بدنهج الكيفي كالصفي. طرقتو في جميع البييانات أف يستخدـ الدلبحظة ك  
التحقق ك  عرض البياناتك  تقليل البيانات الدقابلة كالتوثيق. برليل البيانات يعمل في الخطوات، منها

 . التثليثك  زيادة الدثابرة ك الدلبحظةبسديد أف يعمل منها  البينات حيحةطريقة ك  البيانات



 ل‌
 

معلم اللغة العربية  يعطي ذمال أنواع الثواب( ٔنتائج من ىذا البحث أف يهدم أف: ) 
 غتَك  الفظي الثوابو في شكل ى سلطاف أجونج الدتوسطة الإسلبميةدرسة بالد ٛلطلبب الصف 

ك ىي  سلطاف أجونج الدتوسطة الإسلبميةدرسة بالد. أما إعطاء العقاب في تعليم اللغة العربية الفظي
بالددرسة  ٛ الفصلاللغة العربية في إعطاء الثواب ك العقاب في تعليم عملية ( ٕبالعقاب القمعي. )

م في الفصل كبعد يعندما يتم التعل لونج اجونج،صلطاف اجونج سومبتَغمبوؿ تو الإسلبمية  الدتوسطة
الثواب ك من خلبؿ مراعاة القواعد. لغب أف تكوف  الثواب ك العقابم. تتم عملية إعطاء يالتعل

، كليس ابالدمنوح كفقا لشركط الطلبب، لشا يعتٍ أف الطالب يستحق بالفعل الثواب أك العق العقاب
العقاب من  ك من إعطاء الثوابتأثتَ  ( ٖ) م في الفصل.يلالتسبب في آثار سلبية على الطلبب كالتع

صلطاف اجونج سومبتَغمبوؿ الإسلبمية  الدتوسطةبالددرسة  ٛقبل معلم اللغة العربية لطلبب الصف 
الدساعدة في الحفاظ على ك  ميبرفيز الطلبب على زيادة الحماس في التعل: منها تولونج اجونج،
  .لدسؤكلية لدل الطلببزيادة الشعور باك  برصيل الطلبب
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ABSTRAK 

 Skripsi dengan judul “Penerapan Pemberian Reward dan Punishment Sebagai 

Stimulus Belajar Bahasa Arab Siswa Kelas 8 di MTs Sultan Agung Sumbergempol 

Tulungagung tahun Pelajaran 2023/2024” Skripsi ini ditulis oleh Muhammad Riswan Nur 

Wahid, NIM. 16202201022, Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan Universitas Islam Negeri 

Sayyid Ali Rahmatullah Tulungagung, 2023, di bawah bimbingan Prof. Dr. H. Imam Fuadi, 

M.Ag. 

Kata Kunci : Reward dan Punishment, Stimulus Belajar Bahasa Arab 

 

 Latar Belakang: Proses pembelajaran  bahasa Arab yang efektif dapat diwujudkan 

dengan memberikan sebuah stimulus yang membangun dari guru kepada peserta didik. Untuk 

meningkatkan minat belajar dan hasil belajar siswa yang maksimal dalam pembelajaran 

bahasa Arab, pemberian reward dan punishment merupakan sebuah inovasi strategi guru 

bahasa Arab MTs Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung yang digunakan untuk 

merangsang siswa agar lebih giat belajar dan aktif dalam proses pembelajaran sehingga bisa 

mencapai tujuan belajar dan memperoleh hasil belajar yang baik. Maka dari itu peneliti 

bermaksud melakukan penelitian di MTs Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung untuk 

menggali lebih dalam tentang pemberian Reward dan Punishment dalam pembelajaran 

bahasa Arab. 

 Penelitian ini bertujuan untuk mengetahui 1). Macam – macam bentuk pemberian 

reward dan punisment dalam pembelajaran bahasa Arab di MTs Sultan Agung, 2). Proses 

pemberian reward dan punisment dalam pembelajaran bahasa Arab di MTs Sultan Agung, 3).  

Dampak dari pemberian reward dan punisment dalam pembelajaran bahasa Arab di MTs 

Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung. 

 Jenis penelitian yang digunakan adalah penelitian deskriptif kualitatif. Pengumpulan 

data menggunakan metode observasi, wawancara dan dokumentasi. Analisis data dilakukan 

dengan beberapa langkah yaitu: reduksi data, penyajian data dan penarikan kesimpulan. 

Sedangkan pengecekan keabsahan data dilakukan dengan cara perpanjangan observasi, 

peningkatan ketekunan dan triangulasi.  

 Hasil dari penelitian ini menunjukkan bahwa: 1). Bentuk pemberian reward dalam 

pembelajaran bahasa Arab di MTs Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung berupa reward 

verbal dan non verbal, sedangkan pemberian punishment dalam pembelajaran bahas Arab di 

MTs Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung berupa punishment represif. 2). Proses 

pemberian reward dan punishment dalam pembelajaran bahasa Arab di MTs Sultan Agung 

Sumbergempol Tulungagung dilakukan secara langsung pada saat pembelajaran dan ketika 

selesai pembelajaran. Porsi pemberian reward disesuaikan dengan prestasi siswa sedangkan 

pemberian punishment dilakukan dengan model poin-poin kesalahan siswa. 3). Dampak dari 

pembelajaran bahasa Arab di MTs Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung adalah 

merangsang semangat siswa dalam belajar bahasa Arab, menjadikan siswa bertanggung 

jawab dan disiplin. 
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ABSTRACT 

 The thesis entitled “Implementation of Reward and Punishment as a Stimulus for 

Learning Arabic Leanguage for class 8 students at Islamic Junior High School Sultan 

Agung Sumbergempol Tulungagung academic year 2023/2024” was written by 

Muhammad Riswan Nur Wahid, student Registered Number: 126202201022, Arabic 

Leanguage Departement, Faculty of Tarbiyah and Teaching Training, Sayyid Ali 

Rahmatullah State Islamic University, Tulungagung. Advisor by Prof. Dr. H. Imam Fuadi, 

M.Ag. 

Keyword: Reward and Punishment, Stimulus Learning Arabic Leanguage. 

 Background in this paper: The process of effective Arabic learning can be realized 

by providing a constructive stimulus from teacher to learner. To increase interest in learning 

and maximum student learning outcomes in learning Arabic, the provision of rewards and 

punishments is an innovative strategy of Islamic Junior High School Arabic teachers Sultan 

Agung Sumbergempol Tulungagung which is used to stimulate students to be more active in 

learning and active in the learning process so that they can achieve learning goals and obtain 

good learning outcomes. Therefore, researchers intend to conduct research at Islamic Junior 

High School Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung to dig deeper into the provision of 

Rewards and Punishments in Arabic language learning. 
            This study aims to find out the various forms of reward and punisment in Arabic 

learning at Islamic Junior High School Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung, how the 

process of giving rewards and punisment in learning Arabic at Islamic Junior High School 

Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung, as well as the impact of giving rewards and 

punisment in learning Arabic at Islamic Junior High School Sultan Agung Sumbergempol 

Tulungagung. 
            The type of research used is qualitative descriptive research. Data collection using 

observation, interview and documentation methods. Data analysis is carried out in several 

steps, namely: data reduction, data presentation and conclusions. Meanwhile, checking the 

validity of data is carried out by extending observations, increasing persistence and 

triangulation.  

            The results of this study show that: 1). The form of giving rewards in learning 

Arabic at Islamic Junior High School Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung is in the 

form of verbal and non-verbal rewards, while giving punishment in learning Arabic at Islamic 

Junior High School Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung is in the form of repressive 

punishment. 2). The process of giving rewards and punishments in Arabic language learning 

at Islamic Junior High School Sultan Agung Sumbergempol Tulungagung is carried out 

directly at the time of learning and when learning is finished. The portion of reward is 

adjusted to student achievement while punishment is carried out with a model of student error 

points. 3). The impact of learning Arabic at Islamic Junior High School Sultan Agung 

Sumbergempol Tulungagung is to stimulate students' enthusiasm in learning Arabic, making 

students responsible and disciplined.  


